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1. Üldine pädevus, pühendumine Euroopale ja isiklik sõltumatus 

Millised Teie oskused ja kogemused on eriti olulised volinikuks saamisel ja Euroopa üldiste huvide eest seismisel, 

pidades eelkõige silmas Teie tulevast vastutusvaldkonda? Kuidas kavatsete aidata komisjoni poliitilisi suuniseid 

täita? Kuidas plaanite arvestada soolist aspekti ja lisada soolise perspektiivi kõigisse oma vastutusala 

poliitikavaldkondadesse? Kuidas kavatsete võtta oma tegevuses arvesse noorte vajadusi? 

Kuidas saate Euroopa Parlamenti veenda oma sõltumatuses ja mil moel tagate, et Teie eelnev, praegune või 

tulevane tegevus ei sea kahtluse alla tööülesannete täitmist komisjonis? 

Kui ma 70ndatel ja 80ndatel Rootsis üles kasvasin, näis Euroopa Liit sageli kaugena. Võib-olla seetõttu, et Rootsi 

asub Euroopa äärealal, ja kuna rootslased on läbi aegade näinud end isepäiste ja sõltumatutena, ei olnud Rootsi 

ühinemine Euroopa Liiduga kunagi kindel. Kui ma 90ndate alguses noore ja poliitiliselt aktiivse üliõpilasena 

kõnelesin selle nimel, et Rootsist saaks Euroopa Liidu liikmesriik, motiveeris mind lisaks veendumusele, et 

liikmesus on majanduslikult kasulik, olulisel määral ka teadmine, et Rootsi kuulub Euroopa projekti. Avatusel, 

vabadusel ja inimväärikusel põhinev EL esindas minu põlvkonna püüdlusi ja tulevikku, mida soovisime oma 

lastele.  

 

Mäletan seda aega veel selgelt: arutelusid kodus, väitlusi koolis ning kohtumisi inimestega kohalikes 

omavalitsustes ja linnaväljakutel üle kogu riigi. Ennekõike aga mäletan tohutut uhkust, mida ma tundsin, kui 

Rootsi lõpuks liikmesriigiks sai. Ma ei kujuta ette suuremat au kui võimalus jätkata panustamist meie ühise 

Euroopa tuleviku ülesehitamisse volinikuna.  

 

Uhke ema ja vanaemana on minu tähelepanu keskmes üha enam see, millise liidu jätame järgmisele põlvkonnale. 

Probleeme, mis ähvardavad meie julgeolekut, jõukust ja loodust, millest sõltub meie heaolu, on palju. Kuid olen 

samas veendunud, et meil on kollektiivne jõud nende probleemide lahendamiseks, kui teeme koostööd.  

 

ELi asjade ministrina Rootsi eesistumise ajal 2023. aastal tehti mulle ülesandeks edendada keskkonnahoidlikumat, 

turvalisemat ja jõukamat Euroopat. Liidu suuna juhtimine enneolematu ebakindluse perioodil oli keeruline, kuid 

pakkus ka suurt rahuldustunnet, ning ma olen uhke oma rolli üle selles, et Ukrainale antav toetus jätkus, et 

konkurentsivõime tõsteti liidu prioriteetide hulka ning et paketi „Eesmärk 55“ olulistes osades saavutati kokkulepe.  

 

Mõni nädal tagasi usaldas president von der Leyen mulle kui volinikukandidaadile portfelli, mis puudutab kõigi 

eurooplaste elu. Nagu president mulle adresseeritud missioonikirjas märkis, on kliima ja looduse kaitsmine 

jõukuse ja tervise seisukohast eluliselt tähtis. Kui mind volinikuks kinnitatakse, annan oma panuse poliitiliste 

suuniste rakendamisse keskkonna, veemajanduse kriisivalmiduse ja konkurentsivõimelise ringmajanduse 

volinikuna ning volinike kolleegiumi aktiivse, koostööalti ja pühendunud liikmena. Peaaegu ükski muu 

poliitikavaldkond ei ole nii läbivalt põimitud liidu õigustikku kui need. Tihe koostöö volinike kolleegiumi teiste 

liikmetega on seega väga oluline – loodan ja usun, et olen oma poliitilise karjääri jooksul seda oskust selgelt 

näidanud.  

 

Volinikuna paneksin suurt rõhku kodanike teavitamisele kohapeal, nii minu vastutusalasse jäävates Euroopa 

asjades kui ka neis, mis jäävad sellest väljapoole. Seepärast ootan innukalt, et saaksin külastada kõiki liikmesriike 

ja paljusid regioone ning teha aktiivset koostööd meie rahvusvaheliste partneritega, eelkõige Kunmingi-Montréali 

üleilmse elurikkuse raamistiku ja üleilmse plastileppe raames. Kooskõlas komisjoni eesmärgiga tugevdada 

Euroopa geopoliitilist rolli püüaksin ka tagada, et EL võtab eestvedaja rolli üleilmses keskkonnaalases juhtimises, 
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eelkõige elurikkuse kaitse, veemajanduse kriisivalmiduse ja ringmajanduse valdkonnas, mis aitab edendada nii 

meie üleilmset konkurentsivõimet kui ka keskkonnasäästlikkust. 

 

Volinikuna jätkaksin ka meie tähtsat tööd soolise võrdõiguslikkuse ja noorte kaasamise valdkonnas. Parlament on 

näidanud nendes küsimustes tugevat juhtrolli. ÜRO keskkonnaprogramm ja OECD üleilmne keskkonnafoorum on 

rõhutanud, et keskkonnamuutustel on soospetsiifiline mõju. Seepärast kavatsen kindlasti töötada selle nimel, et 

soolist aspekti võetaks arvesse kõigis keskkonnavaldkonna poliitikameetmetes, nagu nõutakse kaheksandas 

keskkonnaalases tegevusprogrammis. Tahan teha koostööd võrdõiguslikkuse volinikuga ja võimendada selliste 

ressursside kasutamist nagu keskkonna peadirektoraadi võrdõiguslikkuse koordinaator ja komisjoni 

võrdõiguslikkuse rakkerühm. Tahan tagada, et mõjuhinnangutes analüüsitakse asjakohast soospetsiifilist mõju, ja 

suhtlen nendes küsimustes sidusrühmadega. Muu hulgas tuleb võtta arvesse keskkonnapoliitika sotsiaalset mõju 

naistele, eelkõige haavatavates kogukondades, ning tagada, et liikumine kestlikuma ühiskonna suunas ei 

süvendaks juba eksisteerivat ebavõrdsust. 

 

Püsiv keskkonnakvaliteedi halvenemine ja elurikkuse vähenemine mõjutab nooremaid põlvkondi. Noortel on oma 

– mõnikord üksteisest erinevad – arvamused selle kohta, milline on õige lähenemisviis keskkonnapoliitikale, 

veemajanduse kriisivalmidusele ja ringmajandusele. Seepärast ootan huviga oma esimest iga-aastast noorte 

poliitikadialoogi, mille ma korraldaksin oma ametiaja esimese saja päeva jooksul. Kui mind kinnitatakse 

volinikuks, soovin eriti kohtuda just noorte esindajatega kogu ELis ja rahvusvahelisel tasandil, sealhulgas 

keskkonnaorganisatsioonide liikmete ja noorte põllumajandustootjatega. Need arutelud aitavad mul mõista noorte 

vaatenurka minu vastutusalasse kuuluva poliitika kujundamisel ja ELi esindamisel kogu maailmas.  

 

Volinikukandidaadina, kes soovib teie usaldust, kohustun järgima kõrgeimaid eetikastandardeid, tegutsema alati 

kooskõlas aluslepingutega ja järgima volinike käitumisjuhendit. ELi nõukogu Rootsi eesistumise ajal panin erilist 

rõhku sellele, et olla erapooletu vahendaja ja saavutada liikmesriikide vahel üksmeel. Volinikuna ei võtaks ma 

vastu juhiseid üheltki valitsuselt ega muult üksuselt ning pühenduksin täielikult Euroopa huvide edendamisele. 

Kui peaks tekkima olukord, mis võib minu ülesannete täitmisel põhjustada huvide konflikti, teavitaksin sellest 

viivitamata presidenti. Ma ei võta neid kohustusi kergekäeliselt: olen hariduselt jurist, kes Rootsi advokatuuri 

endise liikmena, kauaaegse parlamendiliikmena ja ministrina on pühendanud oma elu teenistusele, mis põhineb 

aususel, sõltumatusel ja erapooletusel.  

 

 

2. Vastutusvaldkonna juhtimine ja koostöö Euroopa Parlamendiga  

Kas lubate, et hoiate parlamenti nii enda kui ka oma vastutusala allüksuste tegevusega piisavalt kursis? Millistes 

aspektides peate end parlamendi ees vastutavaks? 

Milliseid konkreetseid kohustusi olete valmis võtma suhtluses parlamendiga, seoses kohtumistega 

parlamendikomisjonides ja osalemisega täiskogul, oma tegevuse läbipaistvuse, koostöö ning parlamendi 

seisukohtadele ja seadusandlike algatuste taotlustele tulemusliku reageerimisega? Kas olete valmis edastama 

parlamendile õigeaegselt teavet ja dokumente kavandatavate algatuste või käimasolevate menetluste kohta 

nõukoguga võrdsetel alustel? 

Liidu loomisest saadik on selle tugevuse aluseks olnud koostöö. Ilma riikide ja regioonide piire ning poliitilisi 

veendumusi ületava koostööta ei oleks Euroopa projekt kunagi õnnestunud. See koostööpõhimõte on kinnistunud 

ka meie institutsioonide vahelistes suhetes. See on põhimõte, mida ma tõotan järgida.  

 

Pikaaegse parlamendiliikmena, endise ELi asjade ministrina ja volinikukandidaadina olen väga teadlik sellest, kui 

oluline on suhelda kodanikega, keda ma loodan teenida. Volinike kolleegiumi liikmena ja aluslepingus sätestatud 

menetlusi järgides loen end kohustatuks andma aru otsevalitud Euroopa Parlamendi liikmetele. Selliselt töötasin 

ma valitsuses ja selliselt töötaksin ka volinikuna. 

 

Euroopa Parlament on korduvalt näidanud eeskuju Euroopa kestliku ülemineku edendamisel. Olete nõudnud 

selgeid meetmeid ja tulemusi ning andnud samal ajal hääle neile kodanikele, kes tunnevad muret selle pärast, et 

meie poliitika on mõnikord liiga keeruline. Kogesin seda vahetult ELi asjade ministrina Rootsi eesistumise ajal, 

kui osalesin peaaegu 50 täiskogu arutelul. Sain seeläbi hindamatut teavet parlamendi püüdlustest ja muredest, mis 

aitas mul luua mõistmist kaasseadusandjate vahel. Kestlikku ja õiglast üleminekut tuleb arendada koostöös 

parlamendiga, et tagada võimalikult laialdane demokraatlik toetus ja kõige tulemuslikum poliitika. 
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Luban jätkata neid mõttevahetusi, kui mind volinikuks kinnitatakse, ning teha tööd selle nimel, et tugevdada 

parlamendi ja komisjoni erilisi suhteid kooskõlas presidendi poolt tema poliitilistes suunistes kinnitatud 

kohustustega, 2010. aasta raamkokkuleppega ja 2016. aasta institutsioonidevahelise parema õigusloome 

kokkuleppega. Volinikuna tagaksin, et kõik minu ja minu kabineti suhted parlamendiga põhineksid avatusel, 

läbipaistvusel, vastastikusel usaldusel ja korrapärasel teabevahetusel. Muu hulgas kavatsen isikult osaleda 

parlamendikomisjonide kuulamistel, täiskogu aruteludel ja rahvusvahelistel läbirääkimistel.  

 

Kui mind kinnitatakse volinikuks, järgin proaktiivselt presidendi lubadust anda parlamendile suurem roll 

õigusaktide algatamisel ja kujundamisel. Mul oleks hea meel arutada kõiki minu vastutusalasse kuuluvaid artikli 

225 kohaseid parlamendi resolutsioone pädeva parlamendikomisjoniga spetsiaalse struktureeritud dialoogi kaudu. 

Samuti võtaksin aktiivselt osa sellistele resolutsioonidele järgnevatest komisjoni aruteludest. Selleks et parlament 

saaks tõhusalt teostada demokraatlikku järelevalvet, kohustuksin andma vajalikku teavet kavandatud algatuste ja 

käimasolevate seadusandlike menetluste kohta selgelt ja õigeaegselt ning nõukoguga võrdsetel alustel. Need 

kohustused hõlmaksid ka kiireid ja selgeid vastuseid parlamendi seisukohtadele ja seadusandlike algatuste 

taotlustele. Kooskõlas institutsioonidevahelise parema õigusloome kokkuleppega kavatsen loomulikult tagada, et 

parlamenti teavitatakse täielikult kavandatavate õigusaktide võimalikust sotsiaalsest, keskkonnaalasest ja 

majanduslikust mõjust.  

 

Keskkonna-, rahvatervise ja toiduohutuse komisjoni küsimused 

3. Milliseid konkreetseid meetmeid kavatsete võtta Euroopa veemajanduse kriisivalmiduse strateegia raames, et 

tegeleda tõhusa veekasutuse, veenappuse, reostuse ja veega seotud riskidega? Kuidas võtate arvesse üksikute 

liikmesriikide eripärasid, sealhulgas põllumajanduse valdkonnas, ning üliolulist seost vee ja heas seisundis 

ökosüsteemide vahel, võttes arvesse ka asjakohase tehnoloogia praegust taset? Milliseid meetmeid kavatsete võtta 

vee kõrgete kvaliteedistandardite saavutamiseks ja säilitamiseks, sealhulgas kehtiva õigusraamistiku täitmise 

tagamise kaudu? 

Vesi on üleilmselt oluline teema, mille käsitlemisel peab EL jääma eestvedajaks. Kestlik veemajandus, 

veemajanduse kriisivalmidus ja veenappus on ühed olulisemad väljakutsed, millega EL ja selle liikmesriigid 

tulevikus silmitsi seisavad. Vesi on eluliselt tähtis inimeste, ettevõtete, põllumajanduse, taristu, energeetika, 

siseveelaevanduse ning tervete ökosüsteemide ja nende pakutavate ökosüsteemiteenuste jaoks. Mitmel pool 

Euroopas ja mujal maailmas on veevarud aga kliimamuutuste, struktuurse halva majandamise, jätkusuutmatu 

maakasutuse, hüdromorfoloogiliste muutuste ja reostuse tõttu juba praegu surve all. 

Euroopa regioonid ja linnad kogevad üha enam eluohtlikke kuumalaineid, veenappust ja äkktulvi. Puhta, tõhusa 

ja ringluspõhise veemajandussüsteemi tagamine on ülioluline nii kodanike jaoks kui ka ELi kestliku jõukuse ja 

kõigi majandussektorite konkurentsivõime seisukohast (vt ka 8. küsimust). Kindlustada puhta vee kättesaadavus 

kõigile peab olema õiglase ülemineku esmatähtis osa. 

Euroopa veemajanduse kriisivalmiduse strateegia üldeesmärk on seega säilitada vee kvaliteeti ja kvantiteeti ELis 

ja väljaspool seda, tugevdada meie veetööstuse konkurentsi- ja innovatsioonieelist ning tegeleda veeprobleemide 

algpõhjustega, sealhulgas reostuse, veenappuse ja kliimamuutuste mõjuga. Strateegiaga täiendatakse uut Euroopa 

kliima kohanemise kava, Euroopa elanikkonnakaitse mehhanismi ja Euroopa ookeanipakti. Kavatsen teha tihedat 

koostööd kliima, nullnetoheite ja puhta majanduskasvu voliniku, kriisivalmiduse ja -ohje voliniku ning kalanduse 

ja ookeanide volinikuga, et tagada kõigi veega seotud algatuste puhul ühtne lähenemisviis. Selle koostöö aluseks 

saavad olema partnerlus ja solidaarsus. 

Terviklik lähenemisviis „allikast mereni“ on ülioluline magevee majandamise integreerimiseks kogu veeringluse 

ulatuses. Koostöös kalanduse ja ookeanide volinikuga kavatsen töötada selle nimel, et tagada meie mere- ja 

rannikuökosüsteemide kestlik haldamine ja luua seeläbi tugev alus edukale sinimajandusele. 

Minu lähenemisviis hõlmaks kolme peamist konkreetset elementi, mille keskmes on kehtivate õigusaktide range 

rakendamine, märkimisväärsed investeeringud veetaristusse ja asjakohastesse puhastesse 

tööstustehnoloogialahendustesse ning vajaduse korral õigusaktide lihtsustamine. Kui mind volinikuks 

kinnitatakse, kavatsen koostöös asjaomaste sidusrühmadega seada esikohale peamiste õigusaktide rakendamise 

ning pakkuda liikmesriikidele kohandatud tuge, võttes arvesse nende konkreetseid vajadusi, muu hulgas 

regioonides. Olen pühendunud dialoogile, kuid nõuete struktuurse rikkumise korral võtaksin kõhklemata 

meetmeid nende täitmise tagamiseks. Rahastamisvajaduste osas plaanin teha koostööd Euroopa 
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Investeerimispanga ning teiste finantsasutuste ja sidusrühmadega, et töötada välja uusi rahastamislahendusi ja 

soodustada investeeringuid nii tavapärastesse kui ka looduspõhistesse taristulahendustesse.   

Olles teadlik meie piirkondlikest erinevustest ja probleemidest, töötaksin välja Euroopa veemajanduse 

kriisivalmiduse strateegia, mis peaks toetama iga liikmesriigi konkreetsetele tingimustele kohandatavat sidusat 

lähenemisviisi veemajandusele. Seisame ELis silmitsi paljude erinevate veega seotud probleemidega, sealhulgas 

veevarude nappus varasemast pikemate põuaperioodide tõttu, katastroofilised üleujutused ning nii magevee- kui 

ka mereökosüsteemide seisundi halvenemine. Kõige sellega kaasnevad suured kulud kodanikele ja ettevõtetele. 

Kuigi neid probleeme esineb kogu liidus, on nende avaldumine ja raskusaste piirkonniti erinev. Koostöös 

ühtekuuluvuspoliitika ja reformide eest vastutava juhtiva asepresidendiga püüaksin kaasata investeeringuid ja 

toetada reforme, mis aitavad neid veega seotud probleeme lahendada. Meie eesmärk peab olema säilitada 

sotsiaalne ja territoriaalne ühtekuuluvus ning suurendada maa- ja linnakogukondade vastupanuvõimet kogu ELis.  

Olen teadlik konkreetsetest probleemidest, millega seisab silmitsi põllumajandussektor, mida mõjutavad tugevalt 

nii veenappus, liigvesi kui ka vee kvaliteedi halvenemine. Usun, et on hädavajalik võtta konkreetseid meetmeid, 

et toetada vee seisukohast vastupanuvõimelisi põllumajandustavasid ning tegeleda toitainete (sealhulgas 

nitraatide) ja pestitsiidide äravoolu negatiivse mõjuga vee kvaliteedile. Koostöös põllumajanduse ja toidu 

volinikuga püüaksin lõimida veealase vastupanuvõime uude põllumajandus- ja toidualasesse visiooni.  

Veemajanduse kriisivalmiduse strateegiaga tahan edendada ka uute tehnoloogialahenduste arendamist ja 

kasutamist, hõlbustades juurdepääsu rahastamisele ja propageerides tõhusat veekasutust muu hulgas 

taaskasutamise kaudu. See tugineks ELi veesektori olemasolevale innovatsioonisuutlikkusele ja oskusteabele 

veetaristu, tõhusa veekasutuse, digitaliseerimise ja tehisintellekti valdkonnas.  

Pean oma kohustuseks edendada veemajanduse kriisivalmidust kogu maailmas ning kui mind volinikuks 

kinnitatakse, kavatsen pidada dialoogi ja luua partnerlusi kolmandate riikidega, eelkõige ÜRO veevaldkonna 

erisaadikuga, et valmistuda ÜRO 2026. aasta veekonverentsiks. Peamine prioriteet on tagada juurdepääs puhtale 

joogiveele ja sanitaartingimustele ning edendada piiriülest veealast koostööd. Mitmepoolsete veealaste meetmete 

toetamine selliste platvormide kaudu nagu ÜRO Euroopa Majanduskomisjoni veekonventsioon või ÜRO 

kõrbestumise tõkestamise konventsioon aitab kaasa ülemaailmsele rahule ja stabiilsusele. 

 

4. Milliseid konkreetseid meetmeid kavatsete esitada ringmajanduse õigusakti raames, et luua turunõudlus 

ringlussevõetud toorme järele ja luua ühtne jäätmeturg? Kas kõnealune õigusakt hõlmab lisaks kehtivate 

õigusaktide rakendamisele enamat kui praeguse jäätmeid ja kestlikke tooteid käsitleva raamistiku läbivaatamist? 

Milline on oodatav mõju liidu keskkonnajalajäljele, ressursside kasutamisele ja ELi konkurentsivõimele? Milliseid 

konkreetseid valdkondlikke meetmeid kavatsete võtta kolmandatest riikidest pärit impordi kontekstis, näiteks 

kriitilise toorme ja tekstiili valdkonnas?  

Ringmajandusele ülemineku eesmärk on hakata toodete ja materjalide puhul rakendama lineaarse lähenemisviisi 

asemel olelusringil põhinevat lähenemisviisi. See on äärmiselt oluline selleks, et parandada konkurentsivõimet ja 

majandustulemusi ning samal ajal vähendada meie keskkonnajalajälge ja sõltuvust esmastest ressurssidest. 

Ringluspõhised lähenemisviisid optimeerivad ressursitootlikkust ja teiseste materjalide kasutamist ning peaksid 

olema puhta tööstuse kokkuleppe lahutamatu osa. 

Loodusvarade kaevandamise ja töötlemise arvele langeb üle poole üleilmsest kasvuhoonegaaside heitest, sellel on 

märkimisväärsed tervisemõjud ja see põhjustab suurema osa elurikkuse vähenemisest, kui võtta arvesse 

maakasutuse muutust. Loodusvarad on Euroopa töötleva tööstuse suurim sisendkulu, mis muudab nende 

kaalutletud ja mõistliku kasutamise konkurentsivõime seisukohast eriti oluliseks. ELi tööstusettevõtted sõltuvad 

kriitilistest ja strateegilistest toormetest ning ringluspõhised süsteemid on üles ehitatud selliselt, et ressursse 

kasutatakse nii kaua kui võimalik. Seeläbi piiratakse jäätmete hulka ja vähendatakse välissõltuvust, mis ohustab 

meie avatud strateegilist autonoomiat.  

Komisjoni viimane koosseis on teinud märkimisväärset tööd uute algatuste käivitamiseks ja peamiste õigusaktide 

läbivaatamiseks.  

Samal ajal ei ole ringmajanduse ühtne turg veel reaalsus. 
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ELi ringmajandusele ülemineku peamised väljakutsed on suhteliselt väike nõudlus teiseste toormete ning 

ringluspõhiste toodete ja teenuste järele ning ebatõhusalt toimiv ühtne jäätmeturg. Seda rõhutati Letta ja Draghi 

aruannetes. Kui mind volinikuks kinnitatakse, kuuluvad need küsimused valdkondade hulka, millega sooviksin 

tegeleda.  

Kui me soovime saavutada konkurentsivõimelise ringmajanduse ja saada ühtsest turust suurimat võimalikku kasu, 

on väga oluline kõrvaldada turu ebatõhusus (vt ka 9. küsimust). Teisesed toormed on sageli kallimad kui esmased 

toormed, mille hindades tavaliselt ei kajastu nende hankimise ja töötlemise keskkonnamõju. Enne ringmajanduse 

õigusakti esitamist kavatsen neid probleeme põhjalikult hinnata ja uurida võimalikke lahendusi laiapõhjalises 

dialoogis sidusrühmade, riiklike ametiasutuste ja ettevõtjatega ning alati eesmärgiga suurendada 

konkurentsivõimet ja lihtsustada protsesse. See hõlmab strateegiaid, mille eesmärk on suurendada teiseste 

toormete kasutamist ning vähendada seeläbi keskkonnajalajälge – eelkõige tarbija ja materjali jalajälge – ja 

tugevdada meie tööstuse konkurentsieelist.  

 Ma näen potentsiaali kolmes tegevussuunas:  

• parlamendi ja nõukogu poolt komisjoni eelmise koosseisu ametiajal heaks kiidetud laiaulatuslike õigusnormide 

praktiline rakendamine. See hõlmab järelevalvet, varajast hoiatamist ja tehnilist abi ning rahastamislahenduste 

analüüsimist; 

• ühtse turu võimaluste kasutamine, mis hõlmab suuremat ühtlustamist ja tõhusamaid lähenemisviise sellistele 

küsimustele nagu laiendatud tootjavastutus ja jäätmete jäätmeteks oleku lakkamise kriteeriumid, samuti 

kooskõlastamist ja lihtsustamist;  

• ringmajandusele ülemineku majanduslike aspektide tugevdamine ning ringluspõhiste toodete ja ärimudelite 

edendamine, sealhulgas kiiresti kasvavas elektroonikaromude sektoris, kus leidub suurel hulgal kriitilise 

tähtsusega ja muid väärtuslikke materjale.  

Samuti peame meeles pidama, et EL tegutseb üleilmsetel turgudel ja et meie poliitika mõju ulatub ELi piiridest 

väljapoole. Volinikuks kinnitamise korral kavatsen seega töötada koos teiste volinikega, et edendada 

ringmajanduse välismõõdet. Soovin teha koostööd, et tagada võrdsed tingimused, sealhulgas turujärelevalve 

kaudu. Samuti peame mitmekesistama kriitiliste toormete importi ja edendama ringmajandust puhta kaubanduse 

ja keskkonnasäästlike investeeringute partnerluste kaudu, et arendada pikaajalisi vastastikku kasulikke suhteid. 

Ringmajanduse õigusakti jaoks kõige tulemuslikumate ja sobivamate vahendite kindlakstegemiseks tahan alustada 

ulatuslikke konsultatsioone ja teha põhjalikud mõjuhindamised, võttes hoolikalt arvesse kehtiva õigustiku 

sõnastust, võimalikku finantsmõju ja halduskoormust. Kuigi kõik võimalikud meetmed peavad olema sihipärased, 

kavatsen vajaduse korral minna kaugemale praeguse raamistiku läbivaatamisest. Olulisteks vahenditeks võivad 

osutuda näiteks edasine ühtlustamine, spetsiaalsed meetmed üha suureneva elektroonikaromude jäätmevoo jaoks, 

meetmed uute turgude edendamiseks ringlussevõetud materjali sisalduse sihtmäärade kaudu, majanduslikud 

stiimulid ning riigihankepoliitika läbivaatamine. Arvestades materjalide mitmekesisust ning nende pakkumise ja 

nõudlusega seotud probleemide erisusi, ei kasutaks ma lähenemisviisi, millega püütakse leida kõigile 

probleemidele üks lahendus. Selle asemel jätkaksin plasti, akusid ja patareisid, pakendeid ja tekstiili käsitlevate 

strateegiate ja õigusaktide rakendamist ning kohandaksin meie jõupingutusi, et võtta arvesse iga sektori eripärasid. 

Lisaks sellele esitaksin volinikuks kinnitamise korral mulle adresseeritud missioonikirjast lähtuvalt uue 

biomajanduse strateegia, et soodustada innovatsiooni, laiendada biomaterjalide kestlikku tootmist ja kasutada ära 

koostoimet ringmajandusega (vt ka 7. küsimust). 

Samuti tahan sidusrühmadega konsulteerides kasutada ära kestlike toodete ökodisaini määruse potentsiaali 

ringmajanduse jaoks ning tagada selleks ökodisaininõuete ühtlustatuse, toimivuse ja tulemuslikkuse (vt ka 9. 

küsimust).  

Üldkokkuvõttes on minu eesmärk koostada ringmajanduse õigusakt, millega viidaks liidu keskkonnajalajälg 

püsivasse kahanemistrendi ning ühtlasi tugevdataks ELi konkurentsivõimet ja edendataks meie avatud strateegilist 

autonoomiat.  
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5. Kuidas kavatsete rakendada nullsaaste tegevuskava, et tagada kõigi sektorite nõuetekohane käsitlemine 

vastavalt vajadusele, ning kas kavatsete võtta lisameetmeid? Millal esitate ettepaneku REACHi määruse 

muutmiseks, et tagada lihtsustamine, aga ka tõhusam tervise- ja keskkonnakaitse ning konkurentsivõimeline 

tööstus? Mida kavatsete teha selleks, et minimeerida inimeste ja keskkonna kokkupuudet PFAS-ainetega ning 

tagada samal ajal tööstusele selge ja teostatava raamistiku, võttes arvesse olulist kasutust?  

Puhas vesi ja õhk on põhiõigused, millest saavad kasu kõik. 2021. aasta nullsaaste tegevuskava meetmed on 

nüüdseks lõpule viidud või hästi edenenud, sealhulgas Euroopa roheleppe elluviimist toetavate õigusaktide 

läbivaatamine, tugevdamine ja ajakohastamine õhukvaliteedi, veesaasteainete, asulareovee puhastamise, 

tööstusheite ja elavhõbeda valdkonnas ning kahjulike kemikaalide klassifitseerimise, märgistamise ja pakendamise 

valdkonnas. Kooskõlas ametisseastuva presidendi poliitiliste suunistega on lähiaastate prioriteediks rakendamine 

ja liikmesriikide, sealhulgas regioonide ja linnade toetamine nende uute meetmete võtmisel, millest peaksid 

ühtmoodi kasu saama nii inimesed, eelkõige kõige haavatavamad rühmad, kui ka ettevõtted. 

Kui mind volinikuks kinnitatakse, annan põhjaliku ülevaate edusammudest, mida on tehtud 2030. aastaks seatud 

nullsaaste-eesmärkide saavutamisel. Peamised veel tegemata sammud on nitraate, merestrateegia raamistikku ja 

suplusvett käsitlevate õigusaktide käimasoleva hindamise lõpuleviimine ning põhimõtte „saastaja maksab“ 

toimivuskontroll. Selles kontekstis on oluline ka kavandatav veemajanduse kriisivalmiduse strateegia. 

Lisaks tuleb ametisseastuva presidendi poliitiliste suuniste kohaselt töötada puhta tööstuse kokkuleppe osana välja 

keemiatööstuse pakett. See pakett peaks parandama kemikaale käsitlevate õigusaktide täitmise tagamist, et 

kindlustada võrdsed tingimused, sealhulgas internetimüügile, eesmärgiga säilitada ja toetada kestlike ELi 

ettevõtete konkurentsivõimet kogu maailmas. Peale selle peaks see pakkuma suuremat toetust keemiatööstusele ja 

eelkõige VKEdele üleminekul ohutumatele alternatiividele. Võtan kohustuse valmistada koos heaolu ja 

tööstusstrateegia eest vastutava juhtiva asepresidendiga ette keemiatööstuse pakett, mis sisaldab seadusandlikku 

ettepanekut REACHi määruse läbivaatamiseks 2025. aastal (vt ka 8. küsimust). Soovin, et REACHi 

läbivaatamisega lihtsustataks ja ajakohastataks õigusraamistikku, et suurendada ELis kestlikku konkurentsivõimet 

ja turvalisust ning tagada inimeste tervise ja keskkonna kaitse. Soovin vaadata läbi autoriseeringute ja piirangute 

duaalse süsteemi, et oluliselt vähendada vajadust ohtlike ainete kasutusalade individuaalsete autoriseeringute järele 

ning täiustada esitatava teabega seotud nõudeid sellistes olulistes valdkondades nagu endokriinfunktsiooni 

kahjustavad kemikaalid. See kõrvaldab teabelüngad ja parandab riskikontrolli. 

Komisjoni 2024. aasta aprilli teatises olulise kasutuse mõiste kohta tunnistatakse, et on olulisi kahjulike ainete, 

sealhulgas PFAS-ainete tööstuslikke kasutusalasid, mis on meie rohe- ja digipöörde ning strateegilise autonoomia 

seisukohast äärmiselt tähtsad. Praegune ettepanek piirata PFAS-ainete kasutamist paljudes tarbe- ja tööstuslikes 

rakendustes peaks võimalikult kiiresti tagama suurema selguse ja prognoositavuse. Võin juba praegu öelda, et 

minu eesmärk on keelustada PFAS-ainete kasutamine tarbijatele suunatud kasutusaladel, nagu kosmeetikatooted, 

toiduga kokkupuutuvad materjalid ja välisrõivad. Toetaksin PFAS-ainete jätkuvat kasutamist tööstuslikes 

rakendustes ja eelkõige kriitilise tähtsusega rakendustes, kus toimivuse ja ohutuse seisukohast sobivad alternatiivid 

puuduvad. See oleks lubatud rangelt kontrollitud tingimustes kuni vastuvõetavate asendusainete leidmiseni ning 

sellega kaasneksid ranged heite- ja kõrvaldamiseeskirjad, et piirata nende ainete sattumist keskkonda, ning selged 

stiimulid innovatsiooniks ja kestlike asendusainete väljatöötamiseks. 

 

6. Kas lubate täielikult ja õigeaegselt rakendada kehtivaid loodusega seotud õigusakte ja tagada nende täitmise 

ning järgida ELi rahvusvahelisi kohustusi? Kuidas kavatsete tagada nende poliitikameetmete, sealhulgas 

võimaliku sihtotstarbelise looduse taastamise fondi rakendamiseks piisava rahastamise järgmises mitmeaastases 

finantsraamistikus? Milline on Teie nägemus nn looduspunktide (nature credits) raamistiku väljatöötamisest? 

Kavatsen töötada selle nimel, et kõiki loodusega seotud õigusakte rakendataks ja jõustataks täielikult ja õigeaegselt 

ning et EL täidaks oma rahvusvahelisi elurikkusega seotud kohustusi, eelkõige neid, mis tulenevad Kunmingi-

Montréali üleilmsest elurikkuse raamistikust. Heas seisundis ökosüsteemid toovad inimestele ja ühiskonnale 

mitmesugust kasu, sealhulgas kliimamuutuste leevendamine ja nendega kohanemine, katastroofiriski ennetamine, 

toiduga ja veega kindlustatus ning mitmesugused muud ökosüsteemiteenused. See on väga oluline meie ühiskonna 

heaolu ja majanduse vastupanuvõime ning pikaajalise konkurentsivõime seisukohast.  

Kuigi eesmärk laiendada õiguslikult kaitstud alade ulatust 30%-ni meie maismaast on käeulatuses, eeldab sama 

eesmärgi saavutamine meie merede puhul suuremaid jõupingutusi. Lisaks peame tagama kõigi kaitsealade 



 – 7 –   

tulemusliku haldamise ja säilitamise, et neist saaks täit kasu nii ühiskond, meie majandus kui ka loomulikult loodus 

ise.  

Loodust käsitlev liidu õigustik, sealhulgas nn loodusdirektiivid ja uus looduse taastamise määrus, on olulised, kuid 

paindlikud vahendid, mis aitavad kaitsta ja taastada ökosüsteeme, tagada peamisi ökosüsteemiteenuseid ja 

suurendada Euroopa vastupanuvõimet. Seeläbi aitavad nad suurendada ka meie konkurentsivõimet. Nende täielik 

rakendamine ja täitmise tagamine on vajalik ka ELi rahvusvaheliste kohustuste täitmiseks, millest saab üks minu 

peamisi prioriteete, kui mind volinikuks kinnitatakse.  

Volinikuks kinnitamise korral keskendun rakendamisele ja teen tihedat koostööd kõigi sidusrühmadega. Kasutan 

selleks kõiki olemasolevaid vahendeid, sealhulgas tehnilist abi, suutlikkuse suurendamist, vastavuse ja nõuete 

täitmise tagamist. Samuti tahan suhelda regioonidega, et arutada nende konkreetseid probleeme. Et pooldan 

kindlalt lihtsustamist, püüaksin vähendada tarbetut halduskoormust ning parandada võimaluse korral eri 

poliitikameetmete järjepidevust ja koostoimet, õõnestamata seejuures meie poliitika eesmärke.  

Usun, et peame kiiresti kasutusele võtma eri digivahendid ja kasutama ära kogu nende potentsiaali. Eelkõige Maa 

seire tehnoloogiad saavad olla abiks rakendamisel ja nõuete täitmise tagamisel ning vähendada samal ajal 

sidusrühmade koormust. 

Loodust soosivate investeeringute suurendamine on vastupanuvõimelise ja konkurentsivõimelise majanduse 

ülesehitamisel keskse tähtsusega. Loodusesse investeerides ei tegele me ainuüksi keskkonnaprobleemidega, vaid 

loome ka uusi võimalusi inimeste ja ettevõtete jaoks ning töökohtade loomiseks uutes tärkavates sektorites. 

Looduse jaoks on vaja piisavaid avaliku ja erasektori rahastamisvahendeid. 

Praegune mitmeaastane finantsraamistik pakub juba loodusega seotud meetmete jaoks eri rahastamisvõimalusi ja 

need tuleb täielikult ära kasutada. Järgmise mitmeaastase finantsraamistiku puhul on tänapäevase ja suurema ELi 

eelarve jaoks vaja uut lähenemisviisi, nagu on märgitud ametisseastuva presidendi poliitilistes suunistes. Peame 

seadma eesmärgiks uue pikaajalise eelarve, mis oleks sihipärasem, lihtsama struktuuriga ja suurema mõjuga, 

kajastades samal ajal Euroopa strateegilisi prioriteete ja meie püüdlust olla investeeringutele keskenduv komisjon. 

Kavatsen hinnata, kuidas saame eri allikate kaudu kõige paremini panustada looduse taastamisse ning kuidas luua 

stiimuleid, et premeerida põllumajandustootjaid ja teisi maahaldajaid, kes töötavad loodust austaval viisil. 

Kavatsen teha selles valdkonnas koostööd põllumajanduse ja toidu voliniku ning eelarve, pettusevastase võitluse 

ja avaliku halduse volinikuga. Meie arutelu peab algama küsimusest, mida me tahame rahastada, ja seejärel tuleb 

vaadata, kuidas kõige paremini saavutada oma eesmärke ja maksimeerida tulemusi kohapeal. See võimaldab meil 

suurendada meie rahastamise mõju.    

Arvestades tungivat vajadust täiendava rahastuse järele ja sellega kaasnevaid märkimisväärseid majanduslikke 

võimalusi, kavatsen volinikuks kinnitamise korral uurida turupõhiste stiimulite loomist ja kasutuselevõtmist 

täienduseks avaliku sektori rahastamisvahenditele. Need hõlmaksid loodushoiu sertifikaate ja punkte, mille 

eesmärk on rahaliselt premeerida neid, kes kasutavad kestlikke tavasid. Sellised stiimulid võiksid ka julgustada 

kindlustusandjaid suurendama investeeringuid tugevatesse ökosüsteemidesse, aidata ettevõtjatel kasutada 

ökosüsteemiteenuseid ja edendada keskkonnasõbralike toodete väljatöötamist. Kui mind volinikuks kinnitatakse, 

kavatsen alustada dialoogi asjaomaste sidusrühmadega ning jätkata tööd elurikkuse sertifitseerimise ja nn 

looduspunktide katseskeemidega, edendades praegusi riiklikke jõupingutusi. Need skeemid peaksid vastama 

rangetele kvaliteedikriteeriumidele, mis on kooskõlas Euroopa ja rahvusvaheliste elurikkuse eesmärkidega. 

 

7. Kuidas saaks ajakohastatud biomajanduse strateegias võimalikult hästi kasutada Euroopa biomajanduse 

potentsiaali kestlikul viisil ja kooskõlas rohelises kokkuleppes sätestatud eesmärkidega? Milliseid konkreetseid 

meetmeid kavatsete võtta, et rakendada teaduspõhist strateegiat, mis parandaks märkimisväärselt ELi 

majanduslikku konkurentsivõimet, austades samal ajal keskkonna- ja loodusvarasid? 

ELi kasvav biomajandussektor pakub alternatiivseid ja uuenduslikke lahendusi paljudes sektorites, sealhulgas 

põllumajandus, toit, ehitus, materjalid, nagu plast ja tekstiil, kemikaalid ja transport, ning loob ELi kodanikele ja 

ettevõtjatele palju huvitavaid võimalusi. Volinikuks kinnitamise korral kavatsen uurida kasvavate 

biomajandussektorite kogu potentsiaali. Usun, et biomajandus võib anda märkimisväärse panuse 

konkurentsivõime ja jõukuse suurendamisse ning on oluline täiendus ringmajandusele ja ELi puhta tööstuse 
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kokkuleppe tähtis osa. Kooskõlas presidendi võetud kohustusega jätkata Euroopa roheleppe eesmärkide 

saavutamise kursil kavatsen esitada uue biomajanduse strateegia. Näen seda kui ELi kestliku konkurentsivõime 

tegevuskava ja tööstuspoliitika põhielementi, mis on seotud biotehnoloogia õigusakti, bioteaduste strateegia ja 

ringmajanduse õigusaktiga. 

Tõhustatud biomajanduse strateegia raames peame toetama ja võimaldama olulisi investeeringuid tehnoloogiasse, 

sektoritesse, toodetesse ja materjalidesse, mis saavad aidata biomajandust laiendada. Keskne teema saab olema 

ringlus, millega tagatakse, et biomajandus vähendab survet keskkonnale, kaitseb elurikkust ja tõhustab kõiki 

ökosüsteemiteenuseid. See hõlmab biomassi strateegilise kasutamise soodustamist ja biomassi hoidmist 

majanduses nii kaua kui võimalik enne selle kasutamist energia tootmiseks, maksimeerides teiseste lähteainete (nt 

toidu- ja põllumajandusjäätmed, kõrvalsaadused ja jäägid) kasutamist. 

Usun, et peame oma lähenemisviisis tunnistama, et biomass on taastuv, kuid mitte lõpmatu loodusvara. Ajal, mil 

konkurents biomassi pärast tiheneb, on äärmiselt oluline, et ohjaksime maale ja biomassile avalduvat survet 

kooskõlas ELi rahvusvaheliste kohustustega, sealhulgas Kunmingi-Montréali üleilmse elurikkuse raamistikuga. 

See eeldab lähteainete säästvat hankimist ja astmelise kasutamise põhimõtte rakendamist, et tagada biomassi 

kasutamisel selle maksimaalne majanduslik ja keskkonnaalane väärtus. Keskendudes alahinnatud lähteainetele, 

mille puhul järgitakse kestlikkuse ja ringluse põhimõtteid, saame kasutada kestliku bioenergia potentsiaali, 

eelkõige sellistes sektorites nagu lennundus, mis lähitulevikus tõenäoliselt sõltub vedelkütustest.  

Nende eesmärkide saavutamiseks tuleks strateegias kindlaks määrata biomajanduse sektorid ja tooted, millele EL 

peaks esmajärjekorras tähelepanu pöörama, ning näha ette võimalused nende kasvu toetamiseks ja nendes 

sektorites tegutsevate ettevõtete tugevdamiseks. Peame arvesse võtma, et paljudel juhtudel ei suuda 

bioressursipõhised tooted praegu kulude poolest fossiilsete alternatiividega konkureerida. Võimalikud vahendid 

kestlike ettevõtete tugevdamiseks ja neile paremate tingimuste loomiseks teel laborist tootmisse võivad hõlmata 

ökomärgistamist, regulatiivsete menetluste lihtsustamist, bioressursipõhiste lahenduste pakkumise stimuleerimist 

riigihangete kaudu, asjakohaste tööstusstandardite kehtestamist ja võimalik, et ka biosisaldusega seotud nõuete 

kehtestamist valitud tootekategooriate puhul pärast hoolikat kaalumist ja dialoogi kõigi asjaomaste 

sidusrühmadega. 

Kui mind volinikuks kinnitatakse, kavatsen strateegia välja töötada kaasavas ja avatud dialoogis ELi 

institutsioonide ja sidusrühmadega. Kavatsen veenduda selles, et strateegia tugineb teaduse uusimatele 

arengusuundadele ja selles lähtutakse pärast strateegia viimast ajakohastamist 2018. aastal kättesaadavaks tehtud 

tulemustest, teadmistest ja teadusuuringutest, sh programmi „Euroopa horisont“ raames asutatud 2 miljardi euro 

suuruse eelarvega Bioressursipõhise Ringmajandusega Euroopa Ühisettevõtte tööst. Tulevikku vaadates peame ka 

kindlaks tegema valdkonnad, kus on vaja olulisi investeeringuid biomajanduse laiendamist soodustavatesse 

tehnoloogialahendustesse, sektoritesse, toodetesse või materjalidesse, ning samal ajal kaotama lõhe biomassi 

nõudluse ja pakkumise vahel. Selleks tuleb eelkõige toetada biomassi kestlikku hankimist, maksimeerida teiseste 

lähteainete, nagu toidu- ja põllumajandusjäätmete kasutamist ning hoida biomaterjale võimalikult kaua materjalina 

kasutuses. 

 

Tööstuse, teadusuuringute ja energeetikakomisjoni küsimus  

8. Kuidas kavatsete aidata kaasa puhta tööstuse kokkuleppe sõlmimisele? Milliseid meetmeid kavatsete võtta 

ringmajanduse õigusakti rakendamiseks, eelkõige seoses kriitilise toormega? Kuidas kavatsete aidata saavutada 

nullsaaste eesmärki ja millised meetmed tuleks Teie arvates lisada uude keemiatööstuse paketti? Kas Teil on 

sellega seoses konkreetseid plaane PFAS-ainete jaoks? Milliseid meetmeid kavatsete esitada Euroopa 

veemajanduse kriisivalmiduse strateegia raames seoses energia-, tööstus- ja digisektoriga? Kuidas kavatsete 

algatust „Uus Euroopa Bauhaus“ edasi arendada? 

Puhta tööstuse kokkuleppes on kavas kirjeldada, kuidas me toetame oma konkurentsi- ja vastupanuvõimet ning 

strateegilist autonoomiat ja saavutame samal ajal kliimaneutraalsuse. Eesmärk on tugevdada tööstuse 

konkurentsivõimet ja kasutada samal ajal täielikult ära rohe- ja ringmajandust, et aidata vähendada saastet, 

ressursside ammendumist ja elurikkuse kadu. Kavatsen teha puhta tööstuse kokkuleppe koostamisel tihedat 

koostööd õiglase ja konkurentsivõimelise puhtale energiale ülemineku eest vastutava juhtiva asepresidendi, heaolu 

ja tööstusstrateegia eest vastutava juhtiva asepresidendi ning kliima, nullnetoheite ja puhta majanduskasvu 

volinikuga, et töötada välja tee tööstuse süsinikuheite vähendamiseks ning ressursitõhusale, ringluspõhisele ja 
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rohelisele majandusele üleminekuks. Ringluspõhised lähenemisviisid optimeerivad ressursitootlikkust ja teiseste 

materjalide kasutamist ning peaksid olema puhta tööstuse kokkuleppe lahutamatu osa. 

Soovin, et ringmajanduse õigusakt keskenduks ringmajandusele ülemineku veel lahendamata kitsaskohtadele. 

Letta ja Draghi aruannete kohaselt on nendeks jäätmete, teiseste materjalide ja kestlike toodete tõhusa 

ringluspõhise ühtse turu puudumine, vähene nõudlus teiseste toormete järele ja esmaste toormete hinnad, milles ei 

kajastu nende välismõju. Seepärast on ringmajanduse õigusakti mõjuhinnangus kavas analüüsida teiseste toormete 

nõudluse ja pakkumisega seotud probleeme. Samuti kavatsen selles küsimuses suhelda sidusrühmadega. 

Konkreetsed meetmed sõltuvad nimetatud mõjuhinnangust ja sidusrühmadelt saadud tagasisidest. Igal juhul on 

eduka ringmajanduse eeldus ka kehtivate õigusnormide rakendamine. Oma vastuses 4. küsimusele kirjeldan 

võimalikke tegevussuundi, mida kaaluda. Nende tegevussuundade kavandamisel sooviksin igal võimalikul juhul 

lihtsustada ringmajanduses osalevate ettevõtete tegevust. Üks küsimus, mida sellega seoses tuleks kaaluda, on see, 

et teiseste toormete tootjad peaksid saama müüa oma tooteid ühtsel turul nii, et neil ei tuleks igas liikmesriigis 

järgida eri eeskirju. 

Ringluspõhised lähenemisviisid on üliolulised, kui soovime saavutada kriitiliste toormete määruses seatud 2030. 

aasta sihttaseme – 25% strateegiliste toormete tarbimisest on kaetud ringlussevõetud toormetega. Samuti tuleks 

ökodisaininõuetega tagada, et kriitilisi toormeid sisaldavad tooted on disainitud selliselt, et need oleksid 

vastupidavad, parandatavad ja ringlussevõetavad. Tootjatel on probleeme ka mittekriitiliste toormetega. Paljudel 

neist (teras, tsement, plast, biomaterjalid jne) on märkimisväärne süsinikujalajälg ja paljud ELi ettevõtjad sõltuvad 

kolmandatest riikidest pärit impordist. See muudab nad haavatavaks hindade kõikumise ja tarnehäirete suhtes ning 

ohustab ELi strateegilist autonoomiat. 

Nagu ma juba selgitasin 5. küsimusele antud vastuses, on 2021. aasta nullsaaste tegevuskavas ette nähtud meetmete 

võtmisega nüüdseks lõpule jõutud või hästi edenetud. Kooskõlas ametisseastuva presidendi poliitiliste suunistega 

on lähiaastate prioriteediks rakendamine ja liikmesriikide, sealhulgas regioonide ning maa- ja linnakogukondade 

toetamine, et tagada meetmete tõhusus ja kavandatud tulemuste saavutamine.  

Ametisseastuva presidendi poliitiliste suuniste kohaselt tuleb puhta tööstuse kokkuleppe osana töötada välja 

keemiatööstuse pakett. Nagu ma juba märkisin oma vastuses 5. küsimusele, võtan kohustuse valmistada koos 

heaolu ja tööstusstrateegia eest vastutava juhtiva asepresidendiga ette seadusandlik ettepanek REACHi määruse 

läbivaatamiseks 2025. aastal eesmärgiga lihtsustada ja ajakohastada õigusraamistikku, et suurendada ELis 

kestlikku konkurentsivõimet ja turvalisust ning tagada inimeste tervise ja keskkonna kaitse. 

Pinnase ja vee saastatus PFAS-ainetega ohustab inimeste tervist ja keskkonda ning sellega kaasnevad 

märkimisväärsed kulud nii ühiskonnale kui ka majandusele. Oma vastuses 5. küsimusele selgitan oma kavatsusi 

seoses PFAS-ainete piirangutega ja tingimustega, mille alusel nende kasutamine oleks lubatud. 

Vastuses 3. küsimusele kirjeldasin üksikasjalikult oma plaane Euroopa veemajanduse kriisivalmiduse strateegia 

teemal. Selle strateegia üks oluline osa on ringluspõhisuse ja tõhusa veekasutuse edendamine. Püüaksin aidata 

leida uusi turuvõimalusi juba niigi väga konkurentsivõimelise ELi veetööstuse jaoks. 40% veemajandusega seotud 

patentidest maailmas kuulub Euroopa ettevõtjatele ja olen veendunud meie ettevõtete potentsiaalis selles sektoris.  

Volinikuks kinnitamise korral edendaksin algatust „Uus Euroopa Bauhaus“, mis on jätkuvalt katalüsaatoriks 

Euroopa roheleppe elluviimisel. Usun, et uus Euroopa Bauhaus võib lähendada ringmajandust kodanikele, 

teadlastele ja ettevõtjatele liikmesriikides ja nende eri piirkondades teostatavate konkreetsete projektide kaudu. 

Kavatsen tugineda seni saavutatud edule ning kasutada rahastamisvahendeid, et toetada teadusuuringuid, 

katsetamist ja projektide tutvustamist Bauhausi vaimus ja kooskõlas algatuse kolme põhiväärtusega, milleks on 

kestlikkus, kaasamine ja esteetika. Eesmärk on suurendada õiglase puhtale majandusele ülemineku nähtavust ja 

sotsiaalset omaksvõttu, tuginedes Bauhausi kogukonna kaasamisele ja inimkesksele lähenemisviisile. Kavatsen 

teha tihedat koostööd ühtekuuluvuspoliitika ja reformide eest vastutava juhtiva asepresidendi, idufirmade, 

teadusuuringute ja innovatsiooni voliniku ning energeetika ja elamumajanduse volinikuga.  

Siseturu- ja tarbijakaitsekomisjoni küsimus 

9. Euroopa Komisjoni president palus Teil missioonikirjas juhtida koos heaolu ja tööstusstrateegia valdkonna eest 

vastutava juhtiva asepresidendiga ringmajanduse õigusakti koostamist, et luua ühtne jäätmeturg, ja suurendada 

pingutusi kestlike toodete ühtse turu väljaarendamiseks. Milline on Teie nägemus ja milliseid konkreetseid 

meetmeid, sealhulgas seadusandlikke meetmeid kavatsete lähiaastatel nende eesmärkide saavutamiseks võtta? 
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Ringmajanduse õigusaktis soovin keskenduda ringmajandusele ülemineku veel lahendamata kitsaskohtadele. 

Nendeks kitsaskohtadeks on jäätmete, teiseste materjalide ja kestlike toodete tõhusa ringluspõhise ühtse turu 

puudumine; vähene nõudlus teiseste toormete järele ning asjaolu, et esmaste toormete hindades ei kajastu nende 

välismõju.  

Ringmajanduse õigusakti osana soovin seega välja pakkuda nii nõudlus- kui ka pakkumispoole meetmeid ja samal 

ajal lihtsustada õigusraamistikku, mida on mainitud ka Letta ja Draghi aruannetes. Kõigi konkreetsete meetmete 

väljatöötamisel lähtutaks põhjalikest mõjuhindamistest ja sidusrühmade seisukohtadest. Vastustes 4. ja 8. 

küsimusele selgitasin juba oma visiooni ja kirjeldasin meetmeid, mida kavatsen võtta.  

Kuna eri materjalide puhul on pakkumise ja nõudluse poolel esinevad probleemid erinevad, siis ei kasutaks ma 

lähenemisviisi, millega püütakse leida kõigile probleemidele üks lahendus. Teiseste ressursside turu 

parandamiseks võetavad mis tahes meetmed kajastaksid asjaolu, et eri toodete (nt plastid, tekstiilid, metallid, 

biomaterjalid ja mittemetalsed mineraalid) turgudel on oma erisused. Tahan luua kestlike toodete ühtse turu, mis 

tugevdab konkurentsivõimet ja pakub tarbijatele vastupidavaid, parandatavaid ja hästitoimivaid tooteid. See turg 

tagaks tootjatele õiglased ja ühetaolised tingimused kogu Euroopas. Ringlussevõtjate, taastootjate, parandajate ja 

renoveerijate võimaluste edendamisega aitaksime luua eri tasemel oskusi nõudvaid uusi töökohti igas liikmesriigis 

ning seeläbi soodustada majanduskasvu ja kestlikkust. 

Kui mind volinikuks kinnitatakse, kavatsen koordineerida tööd kestlike toodete ökodisaini määruse esimese 

tööplaani vastuvõtmiseks minu ametiaja esimesel aastal. Kavas määratakse kindlaks peamised tootekategooriad, 

mille suhtes hakatakse kohaldama uusi ökodisaininõudeid. Keskendutakse suure mõjuga, nii tarbijatele mõeldud 

kui ka tööstustoodetele. Luban, et nende uute standardite koostamine põhineb läbipaistval konsulteerimisel ja 

sidusrühmade aktiivsel osalemisel ökodisainifoorumi kaudu. Minu eesmärk on kehtestada nõuded, millega 

pikendatakse materjalide ja toodete olelusringi ELi majanduses ja samal ajal vähendatakse nii tarbijate kui ka 

ettevõtjate kulusid ja halduskoormust. 

Mis puudutab jäätmete ühtset turgu, siis jäätmealaste õigusaktide ülevõtmisel, tõlgendamisel ja kohaldamisel 

esinenud erinevuste kõrvaldamisega oleme juba astunud samme ELi turu killustatuse vähendamiseks. Jäätmete ja 

teiseste ressursside ühtse turu toimimine on siiski veel puudulik. Peame kõrvaldama allesjäänud tõkked. Näiteks 

võivad ühtlustatud lähenemisviisid jäätmete jäätmeteks oleku lakkamise kriteeriumidele ja laiendatud 

tootjavastutusele veelgi tugevdada jäätmete ja nendest saadud teiseste toormete ühtset turgu. 

 

Põllumajanduse ja maaelu arengu komisjoni küsimus 

10. Põllumajandus ja metsandus on ELi suurimad maakasutajad ning on seetõttu ELi kliima- ja elurikkuse 

eesmärkide saavutamise kontekstis märkimisväärselt olulised valdkonnad. Kuidas kavatsete saavutada tasakaalu 

ühelt poolt elurikkuse kaitse ja looduse säilitamise ning teiselt poolt põllumajandusliku tootmise säilitamise ning 

toiduga kindlustatuse ja biomassi kestliku kasutamise tagamise eesmärkide vahel? Kuidas kavatsete tugevdada 

veega seotud vastupanuvõimet põllumajanduses, et põllumajanduslikku tootmist tõhustada? Millised on Teie ideed 

põllumajandus- ja toidualasesse visiooni panustamiseks? Kuidas kavatsete tagada põllumajandus- ja 

metsandussektori arvessevõtmise biomajanduse strateegias? 

Strateegiline dialoog ELi põllumajanduse tuleviku üle on olnud oluline suunanäitaja meetmetele, mille eesmärk 

on luua sotsiaalselt vastutustundlikud, majanduslikult tulusad ja keskkonnasäästlikud põllumajandusliku 

toidutööstuse süsteemid. Kui mind volinikuks kinnitatakse, kavatsen teha tihedat koostööd põllumajanduse ja toidu 

volinikuga ning tugineda strateegilise dialoogi raames tehtud tööle, et tagada ELi põllumajandussektori jätkuv 

konkurentsi- ja vastupanuvõime ning kestlikkus.  

Põllumajandustootjad ja metsamajandajad on olulised maahaldajad, kellel on tihe side looduskeskkonnaga. Neil 

on väga oluline roll mulla hea seisundi, puhta vee ja õhu ning suure elurikkuse tagamisel, millest nad sõltuvad 

meile kõigile hädavajaliku, ohutu ja kvaliteetse toidu tootmisel. Põllumajandusmaa toimib ka süsiniku sidujana ja 

pakub biomajanduse sektoritele taastuvaid ressursse, nagu biomassi tööstuse ja energiatootmise jaoks. 

Põllumajandustootjad ja metsamajandajad on vägagi teadlikud mõjust, mida põuad, üleujutused, metsa- ja 

maastikupõlengud, veenappus ja elurikkuse vähenemine võivad avaldada nende elatusvahenditele. See hõlmab 

nõrgemat toidu kaitset ning suuremat taimekahjurite ja loomahaiguste leviku ohtu. Tihedam konkurents 
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ressursside ja maa pärast võib pikas perspektiivis tähendada ka suuremaid sotsiaalseid ja majanduslikke kulusid. 

Olen veendunud, et üheskoos tegutsedes saame kestlike põllumajandustavade rakendamise kaudu elurikkuse 

vähenemise ja vee kvaliteedi halvenemise trendi ümber pöörata. 

Peame tagama, et põllumajandustootjatel ja metsamajandajatel on atraktiivne ja stabiilne sissetulek, mis kajastab 

nende olulist rolli looduse hoidmisel, mulla taastamisel ning puhta vee ja õhu säilitamisel. Toitainete ja 

pestitsiidide parem majandamine on osa lahendusest, mis aitab vähendada saastet ja säilitada mulla kvaliteeti ning 

tagada samal ajal, et põllumajandus püsib konkurentsivõimelisena ja toimib planeedi võimaluste piires. Olen 

probleemidest teadlik, kuid olen valmis töötama selle nimel, et saavutada tasakaalustatud tulemus, millest 

võidavad kõik.  

Samuti peame esmatootjad paremini integreerima biomajanduse väärtusahelasse ja rakendama kogu selle 

väärtusahela potentsiaali. Uue ELi biomajanduse strateegia koostamisel kavatsen konsulteerida ja suhelda kõigi 

asjaomaste sidusrühmadega, sealhulgas põllumajandustootjate ja metsamajandajatega, et tagada nende 

seisukohtade ja vajaduste arvessevõtmine (vt 7. küsimus).   

Põllumajandustootjad teenivad oma elatise sellega, mida nad toodavad. See on keeruline sektor, mis sõltub 

ilmastikutingimustest ja muutuvatest turuhindadest. Kui tahame, et põllumajandustootjad liiguksid veelgi 

keskkonnasäästlikumate tavade suunas, peame jätkuvalt tegema järeldusi sellest, mida põllumajandustootjad on 

viimastel kuudel väljendanud, et töötada välja ja võtta kasutusele uus lähenemisviis, mis aitaks saavutada 

kestlikkuse, vähendada süsinikuheidet ja säilitada elurikkust. Usun kindlalt selliste positiivsete stiimulite ja 

hüvitiste kasutamisse nagu ökosüsteemiteenuste eest tasumine, et edendada ökosüsteemiteenuste säilitamist ja 

kestlikku kasutamist. Volinikuks kinnitamise korral sean prioriteediks loodust soosivate meetmete ja 

erainvesteeringute kavandamise, et täiendada avaliku sektori rahastamisvahendeid. Muu hulgas kavatsen 

kiirendada nn looduspunktidega seotud tööd tihedas koostöös sidusrühmadega, sealhulgas liikmesriikide, 

rahvusvaheliste partnerite ja organisatsioonidega. 

Kaks menetluses olevat seadusandlikku ettepanekut, mis käsitlevad vastavalt metsa- ja mullaseiret, peaksid tagama 

tõhustatud seire ja metsade kestliku majandamise. Volinikuks kinnitamise korral jään innukalt ootama koostööd 

Euroopa Parlamendiga nendes küsimustes. Olen veendunud, et peame töötama stiimulitega, et luua 

metsamajandajatele õige raamistik, milles nad kujundavad vastupanuvõimelisi metsi, mis aitavad kaitsta 

elurikkust, leevendada kliimamuutusi ja nendega kohaneda ning arendada biomajandust. Samuti olen veendunud, 

et peame tunnustama juba tehtavaid kestlikkusalaseid jõupingutusi. Minu eesmärk on hõlbustada ja stimuleerida 

erasektori rahastuse kaasamist sellesse raamistikku.  

 


